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Megszülettek

Szilágyi Ákos 2021. 01. 01.
Antal Julianna 2021. 01. 03.
Gyorgyovich Mária Klára 2021. 01. 14.
Vadkerti Hanga Zelma 2021. 01. 15.
Markos Zotmund 2021. 01. 23.
Veréb Zoltán Ferenc 2021. 01. 24.
Horváth Liliána Anna 2021. 01. 26.

A családsegítő és 
gyermekjóléti szolgálat hírei

Ingyenes jogi tanácsadás
2021. március 22-én, hétfőn, illetve minden hónap 3. hétfő-
jén 15–16 óra között ingyenes jogi segítséget nyújt Perger-
né dr. Bodnár Klára. A jogsegélyszolgálat előre egyeztetett 
időpontban, bejelentkezés alapján vehető igénybe. Érdek-
lődni személyesen vagy az alábbi telefonszámokon lehet: 
06 26 375 143 (iroda), 06 30 560 3038 (ügyvédnő).

Az élelmiszeradomány közvetítése a piliscsabai rászoruló 
családoknak továbbra is kiszállítás formában történik.

További információk és hírek:
www.facebook.com/piliscsabaicsaladsegito
06 26 375 143, 06 70 456 5493

Várjuk az 1%-ot fogadó 
szervezetek jelentkezését

A személyi jövedelemadó 1%-át fogadó piliscsabai civil szer-
vezeteknek és egyesületeknek lehetőségük van adószámuk-
kal megjelenni a piliscsaba.hu-n, valamint a Piliscsabai Pol-
gár áprilisi lapszámának hasábjain.
Ehhez kérjük, hogy 2021. március 10-ig küldjék el az alábbi 
adatokat a piliscsabai.polgar@gmail.com e-mail-címre:

– a szervezet pontos neve, adószáma 
– kapcsolattartó neve, telefonszáma 
– honlap és közösségi oldal(ak) linkje

A Piliscsabai Polgár szerkesztősége

Regisztrált tájház lett 
a falumúzeum

Hosszú évek munkája után február közepén megtörtént a 
Piliscsabai Tájház (korábbi nevén Falumúzeum) hivatalos tájhá-
zi regisztrációja, minisztériumi nyilvántartásba vétele. 

Regisztrált tájházként az intézmény könnyebben tud pályázni 
szakmai programok megvalósítására, az állandó kiállítás fej-
lesztésére, illetve az Uradalmi Ház műemlék épületének felújí-
tására. A Tájházszövetség tagjaként folyamatos szakmai támo-
gatásban részesül, és már fel is van tüntetve a Magyarországi 
Tájházak Központi Igazgatósága adatbázisában és térképén 
(https://tajhazigazgatosag.skanzen.hu/piliscsabai-tajhaz.html).

A Piliscsabai Tájház nem jöhetett volna létre a német és a szlo-
vák közösség által felajánlott kiállítási tárgyak és a nemzetisé-
gi önkormányzatok áldozatos munkája nélkül – mondta el dr. 
Szelke László, a Művelődési és Információs Központ és Könyv-
tár igazgatója. A tájház létrejöttében közreműködött Tázer Pál-
né, a német nemzetiségi önkormányzat elnöke, Hamerszkiné 
Valovics Rozália, a szlovák nemzetiségi önkormányzat elnöke, 
Bőhm Krisztina kulturális referens, Peterle Györgyné Borika, a 
Falumúzeum korábbi gyűjteménykezelője, Szigetiné dr. Tóth 
Judit, a szentendrei Ferenczy Múzeumi Centrum néprajzos 
muzeológusa, dr. Szelke László, a MIKK igazgatója, valamint a 
polgármesteri hivatal dolgozói.

Szelke László igazgató elmondta, hogy a Piliscsabai Tájház a 
járványhelyzet elmúltával újra várja majd a piliscsabai és a tá-
volabbról érkező látogatókat, az óvodai és iskolai csoportokat. 
Piacnapokon, szombatonként szeretnének majd rendszeresen 
nyitva tartani, a tájházban megtekinthető állandó kiállítás mel-
lett múzeumpedagógiai foglalkozásokat és kézműves progra-
mokat is terveznek a járvány után.

Áprilisban ellenőrzik a kéményeket 
a társasházakban

Elkészült a katasztrófavédelem kéményseprőipari szervezetének 
idei sormunkaterve. Ennek értelmében a piliscsabai társasházak-
ban 2021. április 2. és április 10. között kerül sor a kémények át-
vizsgálására. A pontos dátumról tizenöt nappal korábban minden 
társasházi lakóközösség külön értesítőt kap.

Fontos tudni, hogy a kéményseprők csak a társasházakban dol-
goznak a sormunkaterv szerint, előre ütemezve. A családi házak 
és a városi, egylakásos ingatlanok tulajdonosainak maguknak 
kell igényelniük az éves ellenőrzést. Ezt megtehetik online a 
http://kemenysepres.katasztrofavedelem.hu/ugyfelszolgalat webol-
dalon keresztül vagy a 1818-as telefonszám 9.1.1-es mellékén. Az 
ellenőrzés évente egyszer ingyenes, de az egylakásos lakóépületek 
tulajdonosainak vagy lakóinak mindenképpen maguknak kell azt 
igényelniük és időpontot egyeztetniük – akár a fűtési szezon végén. 

Az égéstermék-elvezetőkkel, kéményekkel, azok időszakos ellenőr-
zésével kapcsolatos kérdésekkel a 1818-as kormányzati ügyfélvo-
nali telefonszám 9.1-es mellékén kereshetjük a kéményseprőket.

További információ: https://kemenysepres.katasztrofavedelem.hu/
ugyfelszolgalat/gyik

Megújul a szakiskola 
sportcsarnoka
Az év végére megújul a piliscsabai Dr. Szepesi László Mezőgazdasá-
gi Technikum, Szakképző Iskola és Kollégium sportcsarnoka. A felújí-
tásra szánt támogatási összeg 414 477 806 Ft, mely 100%-ban lefedi 
a munkálatok költségeit. 

Az uniós pályázati forrásból és a KEHOP-projekt által finanszírozott 
felújítás 2021. február 2-án vette kezdetét, és várhatóan november 
végéig tart majd. A pályázat konzorciumvezetője és kedvezménye-
zettje a BMSK (Beruházási, Műszaki Fejlesztési, Sportüzemeltetési 
és Közbeszerzési) Sport Közhasznú Nonprofit Kft., akik a kezdetektől 
felügyelik és irányítják a feladatokat, amelyek már 2016-ban megkez-
dődtek. Január 29-én az iskola igazgatónője, Börzsönyi Tünde Márta 

átadta a közbeszer-
zésen nyertes kivite-
lezőnek, az M és M 
Építőipari Szolgáltató 
Kft.-nek az érintett te-
rületet.

A 2002-ben átadott 
épület az építési kor-
nak megfelelő tech-
nológiai színvonalon 
épült, de a határoló 
szerkezetek és az el-
avult, helyenként rosz-
szul záródó nyílászá-
rók nem feleltek meg 
a követelményeknek, 

így az épület jelentős hőveszteséggel működött. A projekt keretében 
megoldják a külső csapadékvíz elvezetésének problémáját, kicseré-
lik a nyílászárókat és a sportcsarnok teljes borítását, új rétegrendet 
alakítanak ki, megerősítik a tetőszerkezetet, és kicserélik a teljes 
héjazatot. Az épületenergetikai és a statikai fejlesztések megvalósu-
lása után, várhatóan egy éven belül újra megnyílhat a sportcsarnok 
kapuja.

„A diákok és az iskola tantestülete is nagyon várja már, hogy ismét bir-
tokba vehesse a sportlétesítményt, és megfelelő körülmények között 
tudjuk lebonyolítani a testnevelésórákat, a felkészülést a testnevelés 
érettségi vizsgára, illetve a sportrendezvényeinket. 2016-ban felcsil-
lant a remény, hogy sportcsarnokunk megújulhat, most megvalósul-
ni látszik, amit nagy örömmel látunk. A sportcsarnok átadása után az 
MNV Zrt.-vel fogunk egyeztetni a sportcsarnok hasznosíthatóságá-
ról annak érdekében, hogy az egész város és a környék érdekeit szol-
gálja” – nyilatkozta Börzsönyi Tünde Márta, az intézmény igazgatója.

Közel egymillió forint 
a ligeti ovinak

945 000 forint támogatást nyert a Piliscsabai Napsugár Óvo-
da Klotildligeti Tagóvodájának alapítványa Modernizáljunk a 
gyerekekért! elnevezésű pályázatával. A támogatást a Klotild-
ligeti Óvodáért Alapítvány a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt.-től 
kapja, a Civil szervezetek működésének biztosítására vagy 
szakmai programjának megvalósítására és működésének 
biztosítására fordítható összevont támogatás 2021 elneve-
zésű pályázat keretében. Az elnyert összeg jelentős részét a 
tornaszoba felszerelésének bővítésére, különböző mozgás-
fejlesztő eszközök beszerzésére szeretnék fordítani – mond-
ta el kérdésünkre Székely Szilvia óvodavezető.
Mint megtudtuk, az elmúlt években az alapítvány több pályá-
zatát is elutasították, de a sok munka eredményeként most 
majdnem egymillió forint értékben jutottak vissza nem térí-
tendő támogatáshoz. Székely Szilvia óvodavezető kiemel-
te, hogy külön köszönet és elismerés illeti Bohnerné Pataki 
Zsófiát, Telepó Annát és Matejka Csabánét, valamint minden 
munkatársat és támogatót, akik a pályázat sikerességéért 
dolgoztak.

Új vezető a szakrendelőben

Február elsejétől Heidt 
Éva lett a Pilisvörösvári 
Szakrendelő megbízott 
szakmai vezetője. A 
váltásra azért került sor, 
mert az intézmény igaz-
gatója, dr. Kóti Tamás 
január elsejével helyettes 
államtitkári kinevezést 
kapott az Emberi Erőfor-

rások Minisztériumában, kijelölt szakmai helyettese pedig egész-
ségügyi okok miatt nem tudta átvenni a rendelő vezetését – adta 
hírül a Vörösvári Hírek.

Heidt Évát dr. Fetter Ádám pilisvörösvári polgármester kérte fel 
a szakrendelő irányítására. A megbízott vezető nem új a rendelő 
falai között: 1996 szeptemberétől 15 éven át irányította az intéz-
ményt. A lakosság egészségügyi ellátásának folyamatos biztosí-
tása mellett fontos feladatának tartja a szakrendelések lehetőség 
szerinti bővítését, a felújítási munkák felügyeletét, valamint a je-
lenleg az egészségügyben zajló átalakítások végrehajtását – ol-
vasható a Pilisvörösvári Szakrendelő honlapján.

HÍREKHÍREK

Baj esetén – a 112-es segélyhívó tárcsázása mellett – 
azonnal hívják a 

PILISCSABA NAGYKÖZSÉGI ÖNKÉNTES TŰZOLTÓ EGYESÜLETET 
a 06 30 991 3580-as telefonszámon!
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ÖNKORMÁNYZATHÍREK

Túra a doni hősök emlékére
A Magyar Tartalékosok Szövetsége (MATASZ) Pest Megyei 
Szervezete február 6-án a doni hősök tiszteletére emléktúrát 
szervezett. A túra a pilisvörösvári hősi emlékműnél indult, és 
Pilisszentivánt érintve a piliscsabai temetőben, a II. világhábo-
rús emlékműnél fejeződött be, ahol a résztvevők Ay Zoltán al-
polgármesterrel együtt megkoszorúzták a hősök emlékművét, 
és közös imát mondtak a hősi halottakért.

A MATASZ Hagyományőrző Tagozata idén már 21. alkalom-
mal hirdette meg katonai jellegű kulturális-sport rendezvé-
nyét, a XXI. Doni Hősök Emléktúrát, a koronavírus-járvány 
miatt azonban az idei évre egy egyénileg végrehajtható vál-
tozatot dolgoztak ki. Ennek részeként a Pest megyei szer-
vezet három napra szervezett emléktúrát a tagjai számára. 
A harmadik napon a túrázók külön-külön gyalogoltak végig a  
Pilisvörösvár–Pilisszentiván–Piliscsaba menetvonalon, majd a 
települések hősi emlékműveinél bevárták egymást, és a telepü-
lések vezetőivel közösen – a járvány miatt szükséges szabá-
lyok betartásával – helyezték el az emlékezés koszorúit.

Budapesti Agglomerációs 
Vasúti Stratégia

A Budapesti Agg-
lomerációs Vasúti 
Stratégia a fővárost és 
agglomerációját, azaz 
Piliscsabát is érintő 
elővárosi kötöttpályás 
közlekedés fejlesztésé-
ről szóló dokumentum, 
amely meghatározza 
a hosszú távú célokat 
és az ezek eléréséhez 
szükséges fejlesztése-
ket. A tervezetet február 
4-én mutatta be Fürjes 
Balázs, Budapest és az 

agglomeráció fejlesztéséért felelős államtitkár, Vitézy Dávid, a kor-
mányzati Budapest Fejlesztési Központ vezérigazgatója és Homo-
lya Róbert, a MÁV elnök-vezérigazgatója. 

A stratégia legfőbb célkitűzése, hogy új alapokra helyezze a vasút 
és a HÉV szerepét Budapest és térsége életében. Megvalósításá-
val versenyképessé válik az elővárosi kötöttpályás közlekedés, 
amely így a jövőben a mainál gyorsabb és kényelmesebb lenne, 
ráadásul egységes bérlettel lehetne majd utazni. A vonatok a je-
lenlegihez képest jóval sűrűbben járnának, a legforgalmasabb 
szakaszokon néhány percenként követnék egymást. A megújult 
vonalakon legalább 3 metróvonal és számtalan úti cél lenne elér-
hető átszállás nélkül. A megújult, kibővült hálózaton színvonalas 
vasúti szolgáltatás jönne létre, amely természetes, környezet- és 
klímabarát választást kínálna a városba és a városon belüli utazás 
során egyaránt.

A Budapestet és térségét érintő fejlesztés részleteit a 
https://budapestvasut2040.hu/ oldal mutatja be. Az itt található 
interaktív térkép segítségével vasútvonalakra lebontva lehet meg-
nézni a tervezett fejlesztéseket. Az esztergomi vonalról ezen az 
oldalon esik részletesen szó: https://budapestvasut2040.hu/vasut-
vonalak/esztergomi-vonal/

A stratégiát bemutató kisfilm itt elérhető el: 
https://youtu.be/RWJTinNx00Y

A fejlesztésről társadalmi egyeztetés indult, amely meg-
előzi a kormány döntését, így a linken található kérdőív ki-
töltésével mindenki elmondhatja véleményét, meglátásait: 
https://www.surveymonkey.com/r/bavs

Öt napja elveszett, idős hölgyet találtak az utcán február 
11-én Piliscsabán. A Piliscsabai Polgárőrséghez érkezett 
bejelentés alapján a szolgálatban lévő munkatársak keres-
ni kezdtek egy ismeretlen nénit, aki reggel óta a Coop üzlet 
környéken tartózkodott. A keresésbe bevonták a piliscsabai 
közterület-felügyelőket is, akik hamarosan megtalálták a 
hölgyet a lazarista kápolna mellett, egy sarokba húzódva.

A szolgálatban lévő körzeti megbízott intézkedése alapján 
kiderült, hogy a néni öt napja tűnt el érdi otthonából, sú-
lyos beteg, a hozzátartozói napok óta keresték. A hölgyet 
a kiérkező mentősök ellátták, és a családja gondoskodott a 
hazaszállításáról. A helyzet komolyságát jelzi, hogy a néni 
lábujjai teljesen el voltak fagyva, táskájában a víz már kővé 
dermedt.

Simon Gyula, a Piliscsabai Polgárőrség alelnöke az eset 
kapcsán hangsúlyozta: nagy hidegben különösen fontos 
odafigyelni egymásra. Ha valaki zavart, céltalanul bóklászó, 
vagy egyéb okból furcsán viselkedő személyt lát egyedül az 
utcán, ne menjen el mellette szó nélkül, tegyen bejelentést 
a polgárőrség (06 30 247 0300) vagy a közterület-felügyelet 
telefonszámán (06 26 575 500/206-os mellék).

Idős hölgyön segítettek 
a fagyos időben

Csendes évkezdés
Farkas András polgármestert a költségvetés ter-
vezéséről, a folyamatban lévő egyeztetésekről, 
a készülődő beruházásokról és a beérkezett la-
kossági kérdőívekről kérdeztük.

Lapzártakor még nem látszik, várható-e enyhülés a járványban és a 
korlátozásokban. Ön mire számít a következő időszakkal kapcso-
latban?

Nem szokványosan indul az idei év. Kijárási korlátozás határozza 
meg a napjainkat, zárva vannak az éttermek, a szálláshelyek. Igye-
keznünk kell a bevásárlással, hogy hét óra után már elhagyhassuk az 
üzleteket. Sokkal kevesebb lehetőségünk van személyes találkozásra 
is. Talán mire a lap megjelenik, egy-két szabályon enyhít a kormány, 
de biztos, hogy amíg az átoltottság nem ér el egy jelentős szintet, 
velünk maradnak a korlátozások.

A helyzet nagyban befolyásolja az önkormányzati munkát is. Nincs 
lehetőség bizottsági és testületi ülések megtartására, így a képvi-
selőkkel e-mailben, telefonon, egyéb online csatornákon kommuniká-
lunk. Megküldöm számukra a határozattervezeteket, begyűjtöm a re-
akciókat, döntök, és a döntést ugyancsak online küldöm vissza nekik.

Így készül az idei költségvetés is. Bár a számok még nem véglege-
sek, látszik már, hogy mi várható?

A tavalyi évben takarékoskodtunk, tekintettel a vírus okozta bizonyta-
lan helyzetre, és elsősorban az elnyert pályázatokat valósítottuk meg. 
Rendelőt és iskolát újítottunk fel, járdákat építettünk, de megvalósult 
útfelújítás, növénytelepítés, környezetrendezés és a nemzeti össze-
tartozás emlékműve is. Emellett tervek készültek: fejlesztési terv a 
teljes városra, csatornázási terv ugyancsak az egész településre vo-
natkozóan, azzal a céllal, hogy legyen a kezünkben muníció, és amint 
tudunk, kezdhessünk. A 2021-es évet is a takarékoskodás jegyében 
kell indítanunk, sok a kiesés a bevételeinkben, és még sok a bizony-
talanság az idei évre nézve. Ugyanakkor nem a párnacihában őrizzük 
majd a város megtakarításait, folyamatosan készülünk a háttérben 
az újraindításra.

Van olyan beruházás, ami biztosan megvalósul idén?

Két nagy beruházás biztosan lesz: megújul a templomtorony a német 
nemzetiségi önkormányzat, a római katolikus plébánia és a városi 
önkormányzat példaértékű együttműködésének köszönhetően, és 
újra lesz összeköttetés a Kálmán király útján a Tompa és az Álmos 
vezér utca között. Nem is akármilyen beruházások ezek! A templom-

torony visszakapja 170 évvel ezelőtt elvesztett toronysisakját, és így 
új témát ad majd a képeslapoknak, Facebook-háttérképeknek. A Kál-
mán király útján pedig egy olyan mérnöki létesítmény születik, amely 
hűen idézi vissza az egykori híd XIX. század végi formáját, a mai kor 
személygépjármű- és kerékpár-közlekedésre vonatkozó követelmé-
nyeit teljesítve. Olyan szép lesz mindkettő, amilyennek nem ismerhet-
tük őket a mi életünkben, pedig ikonikus építményei a településnek.

További beruházásokat is tervezünk anyagi lehetőségeink mentén. 
Ezek tekintetében elsődleges jelszó a csatorna- és útépítés lesz. Már-
cius elején adjuk be pályázatunkat útépítésre az önkormányzati fel-
adatellátást szolgáló fejlesztésekre kiírt pályázaton. Már aláírás előtt 
áll a buszmegállók cseréjére vonatkozó szerződésünk. Több jogsza-
bályváltozást követően most tudtunk megállapodni a buszvárókat 
telepítő céggel. Sportpark is létesül idén a Csaba-kertben, a nyertes 
pályázatnak köszönhetően 100%-os állami támogatással. Megújul 
a Klarissza-ház belső tere ugyancsak teljes állami támogatásból és 
a tavaly elnyert pályázati forrásból. A terveket már készíti egy fiatal 
mérnökcsapat.

Lezárult az igényfelmérés a csatornázásról és útépítésről. Mennyi 
visszajelzés érkezett?

Zajlik a kérdőívek feldolgozása annak érdekében, hogy a lakosok igé-
nyei mentén minél hamarabb megkezdhessük a fejlesztéseket. Mint 
ismeretes, január 31. volt a meghosszabbított beadási határidő. A 
teljes kiértékelés még tart, annyit azért elárulhatok, hogy átlagban 
utcánként 4-5 visszajelzés érkezett, az élbolyban pedig a Végső utca, 
a Fő út, a Veres Péter, a Tamási Áron, a Szent István, az Árok, a Garan-
csi, az Erdősor, a Zrínyi és a Zajnáthegyi utcák végeztek.

Gyakran említi, hogy folyamatosan zajlanak az egyeztetések. 
Mondana néhány szót a jelenleg a háttérben folyó munkálatokról?

A háttérben minden önkormányzati intézményünk dolgozik a közös 
jövőnkön és fejleszt az év elején is. Pályázati forrásból vásárolt új asz-
talokat a MIKK, és az óvodakert felújítására nyert jelentősebb össze-
get a Klotildligeti Tagóvoda. Ugyanez a csendes előkészület jellemzi 
a városházát is. Előrehaladott egyeztetéseket folytatok a Pázmány 
Péter Katolikus Egyetem egykori piliscsabai campusán megvalósuló 
beruházások és az ehhez kapcsolódó városi fejlesztések kapcsán, a 
MÁV-val a közterületeik közös karbantartásának érdekében, a csikor-
gási zajok megszüntetése és a klotildligeti P+R parkoló létesítésé-
nek ügyében, valamit a várost is érintő kerékpárút megvalósításának 
kapcsán. 

Apró, de fontos előrelépés ugyancsak az elmúlt két hónapból, hogy 
megállapodtam a hulladékszállítást végző céggel arról, hogy a pilis-
csabai háztartások idén ingyen kapnak szelektív hulladék gyűjtésére 
alkalmas kukát, egy másik céggel pedig arról, hogy fáradt olaj gyűj-
tésére alkalmas gyűjtőedényeket helyezünk el az üveggyűjtő sziget 
mellett, az összegyűjtött olajat pedig ingyenesen szállítják majd el, 
folyamatosan követve a telítettséget.

Mindeközben a hideg ellenére is folyamatos népszerűségnek örvend-
ve üzemel a tavaly beindított piacunk, készítjük elő a programokat, 
hogy reményeink szerint már nyártól nagy közös bulikat csaphas-
sunk a Csaba-kertben, és újra közösen koptassuk a művelődési ház 
kilincsét. Csak ránk köszönt lassan a tavasz ezután a hosszú, majd 
egy éve tartó „tél” után...

Piliscsabai Polgár

Fotó: MATASZ



Oltóanyagra regisztrálni az alábbi oldalon lehet: 
HTTPS://VAKCINAINFO.GOV.HU 

A 60 év feletti nyugdíjasok a számukra levélben megküldött 
űrlapon is jelezhetik igényüket, postai úton.

EGÉSZSÉG EGÉSZSÉG

Megkezdődött 
a lakosság oltása

Február első hetében Piliscsabán is megkezdő-
dött a lakosság Covid–19 elleni védőoltása. Az 
oltások menetéről, illetve az február eleji ta-
pasztalatokról a helyi háziorvosokat kérdeztük.

Kik kapták meg elsőként az oltást a településen?

Dr. Kelemen Rita: A piliscsa-
bai háziorvosok eddig heti 
6-12 ember oltását tudták 
megszervezni praxisonként. A 
3. sz. körzet esetén ez 28 sze-
mély beoltását jelenti február 
18-ig.

Dr. Hoffer Gábor: Eddig egy 
alkalommal kaptunk oltóanya-
got és ezzel együtt oltási uta-
sítást, amely 10 (60 év alatti) 
krónikus betegségben szen-

vedő fő beoltására volt alkalmas. Egy alkalommal pedig az aktuá-
lis NEAK utasításnak megfelelően 6 (80 év feletti) krónikus beteget 
küldtünk be oltóközpontba, ahol végül 5 beteg kapta meg az oltását.

Dr. Bálint Levente: Az első oltást február elején a 90, illetve 80 év fe-
letti idős, regisztrált betegeink kapták meg. Nagyon fegyelmezetten 
és jó hangulatban zajlott az első kör, ők a Moderna oltásban része-
sültek. A hozzátartozók készséggel segítettek az idősek rendelőbe 
való eljuttatásában. Azóta elindult a 60 év alatti páciensek oltása is 
az Astra Zeneca oltóanyagával.

Hogyan zajlik az oltóanyagok szétosztása?

Dr. Kelemen Rita: Az országba érkező különböző gyártóktól szár-
mazó oltóanyagokat hetente vagy gyakrabban osztják szét a praxi-
sok között. Jelenleg még abban a fázisban vagyunk, hogy csak heti 
1-1 ampulla oltás jut egy körzetre, amely 6-10 ember beoltását teszi 
lehetővé. Az oltási listán lévő, sorra kerülő személy nem választhat 
védőoltástípust. Azt eldöntheti, hogy a felajánlott védőoltást kéri-e 
vagy sem (mivel nincs másfajta adott pillanatban a praxisban). Ha 
nem kéri, a listán marad. Nem kerül a lista végére – ahogy sokan 
gondolják–, hanem a következő körben ismét megkérdezzük, hogy 
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kéri-e. Lehet, hogy hetekig ugyanaz a szállítmány érkezik, de az is 
lehet, hogy következő alkalommal az az oltóanyag érkezik, amelyet 
hajlandó elfogadni. Előre nem tudjuk megmondani.

Dr. Hoffer Gábor: A NEAK 
utasítása határozza meg név 
szerint az oltandók körét, a 
beadandó oltóanyagot és az 
oltások számát. Az oltásokhoz 
szükséges oltóanyagot és az 
alkalmanként szükséges oltási 
dokumentációt a megyei kor-
mányhivatalban lehet átvenni 

– ebben eddig minden esetben 
az önkormányzat segített (kö-
szönet érte).

Dr. Bálint Levente: Arról, hogy milyen típusú oltóanyagot és mikor 
kapunk, telefonon és e-mailben értesülünk a területileg illetékes Né-
pegészségügyi Központtól, illetve a Járási Hivataltól.

Mi a menete az oltások beadásának? 

Dr. Kelemen Rita: Az oltandókat a háziorvosuk értesíti és egyeztet 
velük az oltás pontos időpontjáról és helyszínéről, amely lehet a kór-
házi oltópont, a háziorvosi rendelő, vagy az idős ember otthona is 
a központi irányítás alapján. A háziorvosok a saját körzetükhöz tar-
tozó védőoltásra regisztrált betegek listáját kapják meg. Jelenleg 
két listát tudunk letölteni, a 60 év alatti és a 60 év feletti beteglistát. 
Amint védőoltást kap a praxis, vagy lehetőséget, hogy oltópontra 
szállíttasson néhány beteget, mellékelik az ajánlást, hogy melyik 
korcsoportot lehet adott oltóanyaggal beoltani. Az idősek prioritást 
élveznek, vagyis a legidősebbektől haladunk a fiatalabbak felé.

Dr. Hoffer Gábor: Az oltásokat a háziorvosnak és asszisztensének 
kell megszerveznie. Amennyiben az oltást oltóközpontban adják be, 
és az egyéni szállítást az oltandó személy nem tudja megoldani, 
akkor a beszállítást is a háziorvos szervezi. A rendelőben végzett ol-
tás esetében a betegek oltását előre meghatározott időpontokban 
végezzük. Az oltás időpontját előzetesen elküldjük a betegeknek. A 

rendelőben csak az oltás és 
az oltott személyek megfigye-
lése zajlik.

Dr. Bálint Levente: A kikül-
dött lista alapján telefonon 
egyeztetünk a páciensekkel 
az oltóanyagról, illetve an-
nak helyéről, ami többnyire 
a saját rendelőnk. Az EESZT 
által megkapott központi lis-
ta alapján soroljuk be a pá-
cienseket az oltásra, itt mér-

legelvén korukat, alapbetegségeiket. Igyekszünk a megadott sort 
korrektül betartani és minden tényezőt mérlegelni. Jobban mozgó, 
illetve fiatalabb páciensek esetén van lehetőségünk a megadott ol-
tópontra is beküldeni a pácienseket, ami a mi esetünkben a Szent 
Margit Kórház.

Melyek az első tapasztalatok, észleltek bármiféle mellékhatást? 

Dr. Kelemen Rita: A mi praxisunkban eddig nem értesültünk súlyos 
mellékhatásról oltást követően. Egy oltottnál jelentkezett láz az oltás 
utáni éjszaka során.

Dr. Hoffer Gábor: Minden rendben ment az oltások során. A jelenle-
gi rendszer azonban nem lesz alkalmas nagyszámú ember beoltásá-
ra. A háziorvosi ellátásoknak nincs arra kapacitása, hogy az oltásokat 
minden esetben megszervezzék, folyamatosan dokumentálják. A tö-
meges oltások megoldásához professzionálisan szervezett oltóköz-
pontokra lesz szükség.

Dr. Bálint Levente: Egyelőre szövődményt vagy allergiás reakciót 
senkinél nem észleltünk. Időseink örömmel fogadták, hogy végre 
megkaphatták az első oltást. Az általunk oltott páciensektől nem 
kaptunk visszajelzést mellékhatásról, illetve helyi oltási reakcióról. 
Egyetlen betegünk számolt be a második oltás után lázas reakcióról 
egyéb érdemi panaszok nélkül, azonban ez szokványos reakció lehet 
egyéni érzékenységtől függően.

Mi a véleményük az oltásokról? Javasolják-e a regisztrációt? 

Dr. Kelemen Rita: Remélhetőleg hamarosan belépünk a tömeges 
oltások időszakába, amikor a lakosság nagy részét rövid időn be-
lül be lehet oltani. Ennek módjáról nincs még információnk.

A járvány megszüntetésének az alapja a lakosság nagy részének 
az immunizálása. Ezért nagyon fontos, hogy minél többen regiszt-
ráljanak és oltassák be magukat.

Sajnálattal látom, hogy bizonyos gyártmányú védőoltásokat nem 
szívesen vagy egyáltalán nem fogad el a lakosok egy jelentős ré-
sze. Nagyon felvilágosultak az emberek, rengeteg hírt, blogot, kö-
zösségi oldalt olvasnak. Ismerik az oltások előállításának módját, 
a mellékhatásokat, a hatásosságát, a beszerzés politikai vonat-
kozásait, és ezek alapján válogatnak. Ez nem lenne megenged-
hető egy világjárványban. Szomorú dolog egy vírusfertőzés miatt 
elveszíteni egy hozzátartozót – ezt személyesen is megtapasz-
taltam –, valószínűleg nagyon elkeserítő lehet az is, amikor az 
oxigénterápia ellenére sem kap levegőt az ember, és közlik vele, 
hogy búcsúzzon el a hozzátartozóitól, mert most lélegeztetőgép-
re helyezik. Amikor elutasítjuk a felajánlott védőoltást, gondoljunk 
kicsit erre a képre is!

Dr. Hoffer Gábor: Jelenleg az oltás az egyetlen biztosan ismert 
mód a fertőzés elkerülésére, ezért mindenkinek javaslom a beada-
tását, ha a járványadatok nem mutatják a járvány spontán meg-
szűnését. A regisztráció nagyon fontos, hiszen ez a feltétele az 
oltások szervezhetőségének.

Dr. Bálint Levente: Személy szerint javaslom minden kedves pá-
ciensünknek, hogy regisztráljon, és ahogy sorra kerülnek a listán-
kon, értesítjük őket. Jelen helyzetben maximálisan azt gondolom, 
hogy az az egyetlen megoldás, hogy kilábaljunk a járványhelyzet-
ből, ha minél többen beoltatjuk magunkat, és ezzel nemcsak ma-

gunkat, hanem környezetünket, szeretteinket, családtagjainkat is 
megvédhetjük a súlyos szövődményektől.

Milyennek ítélik a vírushelyzetet? Hány megbetegedésről van tu-
domásuk?

Dr. Kelemen Rita: Továbbra is terjed a vírus, ismét emelkedik az 
esetszám és a halálozások száma az országban. A fegyelem azon-
ban láthatóan lazul. Kérjük a lakosságot, hogy továbbra is maradja-
nak otthon gyanús tünetek esetén, és telefonon értesítsék a házi-
orvosukat. Fogadják el a felajánlott tesztelést, és kérem, tartsák be 
a javasolt karantént! Ez lenne – a védőoltás mellett – a védekezés 
másik pillére.

Dr. Hoffer Gábor: Az utóbbi hetekben jelentősen csökkent a saját 
praxisomban felfedezett pozitív esetek száma. Ez a megfigyelés 
azonban nem feltétlenül reprezentálja az országos járványadatokat, 
ugyanis ahogy múlik az idő, egyre nehezebb az enyhe tünetekkel ren-
delkező eseteket felderíteni.

Dr. Bálint Levente: Az elmúlt hetekben csendesebbnek látom Pilis-
csabán a járványhelyzetet, a saját praxisunkban heti redszerességgel 
1-4 páciensnél, illetve családnál találunk pozitivitást, de változatlanul 
nagyfokú elővigyázatosságot javaslok, mert sajnos még nem va-
gyunk túl a járványon, akár az újabb törzsek jelentkezése miatt sem.

Vírusmentes, békés napokat és kitartást kívánok! A kedves pácien-
sektől pedig türelmet kérek, mert ez az időszak ránk is komoly admi-
niszrációs, ügyintézési terheket ró, melyet nem könnyű megfelelően 
teljesíteni a mindennapi munkánk mellett. 

Piliscsabai Polgár
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OKTATÁS NEMZETISÉG

A Városi Könyvtár 
e havi ajánlata
Elérhetőségek: konyvtarpiliscsaba@gmail.com 
06 26 575 399, 06 26 375 355

JAMIE LITTLER: ZÚZMARASZÍV

Lépj fel a Zúzmaraszív fedélzetére, és légy 
részese a kalandnak! Messze-messze, a 
szörnyektől hemzsegő Hó-tenger legfagyo-
sabb csücskében, Ash eltűnt szüleit várja…

BERG JUDIT: MASZAT ÖLTÖZIK

Maszat nagyfiú. Vajon fel tudja venni egy-
maga a pólót, a nadrágot, a zoknit? A má-
sodik mesében Maszat levelet kap – aztán 
pedig levelet ír. Ti tudjátok, hogy működik 
a posta?

TAMÁSI ÁRON: SUSOGÓ FENYŐ

Ebben a kötetben úgy sorakoznak a novel-
lák, akár karácsonyfán a díszek. A füzért 
a havasok zordon tele és a téli ünnepek 
tematikája jelentik, az elbeszélések pedig, 
mint megannyi míves dísz és fénylő gyer-
tya, hirdetik a Haza, az Élet és végső soron 
az Ünnep szentségét.

ROBIN PERINI: ELFELEDETT TITKOK

Riley múltja és Thayne jelene egymásnak fe-
szül, mégis kénytelenek összefogni, ha meg 
akarják találni a kegyetlen emberrablót.

LUCA DI FULVIO: AMIKOR AZ ÁLMAINK 
RÁNK TALÁLNAK

1913-at írunk. Úgy tűnik, egy Buenos Aires-i 
út második esélyt ígér három fiatal számá-
ra. Ám az Újvilágban látszólag leküzdhetet-
len akadályok állnak az útjukba.

Bemutatkozik 
a Piliscsabai Jókai Mór Általános Iskola 
Kedves Szülők! Kedves Érdeklődők!

A 2018/2019-es tanévben indítottuk első évfolyamunkat kiváló 
pedagógusainkkal, akik intézményünk új, és azóta már jól bevált 
programját valósítják meg. Sportfakultációs, angol nyelvi osztályt 
indítottunk azzal a céllal, hogy megalapozzuk a gyermekek har-
monikus, egészséges fejlődését egy egész napos iskolarendszer 
formájában. Feladatunk, hogy tanulóinkban kialakítsuk a napi 
mozgás, sportolás igényét, ezért a mindennapos testnevelés ke-
reteibe beépítettük a lovas és úszásoktatást, illetve a labdajátékok 
megalapozását. 

A nyelvtanítást az első évfolyamban kezdjük, hogy mire elsajátít-
ják az írás, olvasás készségét, addigra előkészítsük egy alapszó-
kinccsel az angol nyelvi oktatást. Fontosnak tartjuk, hogy az első 
és második évfolyamban biztosítsuk a gyermek egyéni fejlődési 
tempóját, hiszen ezek az évek alapozzák meg a tanulási technikák 
elsajátítását és emocionális hozzáállását a további tanulmányok-
hoz. 

Épp ezért nagy gondot fordítunk arra, hogy pedagógusaink fo-
lyamatosan képezzék magukat, új gyakorlatokat, új módszereket 
sajátítsanak el. Az elmúlt tanévben tantestületünk a 7 szokás 
alapkurzusára kapott lehetőséget, idén a Komplex Alap Program 
elvégzését finanszírozza az Érdi Tankerület számunkra. 

Több mint 10 éve Meixner Ildikó módszerével tanítjuk az írás- 
olvasást alsó tagozaton, illetve Zsolnai József beszédtechnikáját 
alkalmazzuk felsőben, hogy tanulóink szép kiejtéssel sajátíthas-
sák el például az érvelés technikáját.

Kidolgozott Hívogató Programunkat a veszélyhelyzetre való te-
kintettel idén nem tudjuk megvalósítani, pedig tudjuk, hogy a 
személyes találkozás élménye semmivel sem pótolható. Amint 
lehetőséget kapunk rá, megnyitjuk kapuinkat az érdeklődő csalá-
dok számára, addig is szívesen várjuk kérdéseiket, véleményüket, 
érdeklődésüket elérhetőségeinken:

Piliscsabai Jókai Mór Általános Iskola 
2081 Piliscsaba, Fő út 124. 
Tel.: +36 26 375 210, +36 30 644 5392 
E-mail: jokaiiskola124@gmail.com

Virágh Norbertné
intézményvezető, Piliscsabai Jókai Mór Általános Iskola

Várja a gyerekeket 
a Napsugár Óvoda
A Piliscsabai 
Napsugár Óvoda 
egy 12 csopor-
tos óvoda, mely 
4 épületben talál-
ható.

A székhelyintéz-
mény a Napsugár 
Óvoda, melyben 
2 német nemzeti-
ségi, vegyes élet-
korú csoport mű-
ködik. A Klotildligeti Tagóvoda 4 vegyes életkorú csoportban várja az 
óvodás korú gyermekeket. Az Erdészkerti Tagóvoda szintén 4 vegyes 
életkorú csoportban fogadja a gyermekeket, melyből 2 csoportban 
német nemzetiségi nevelés folyik. A Benedek Elek Óvoda (a Napsu-
gár Óvoda telephelye) 2 mini csoportban fogadja már 2,5 éves kortól 
a szobatiszta gyermekeket. Azok a gyermekek, akik 2021. szeptem-
ber 1. után töltik be a harmadik életévüket, a Benedek Elek Óvodába 
kerülnek, ugyanis a mini csoportokban sokkal inkább a kicsik igényeit 
helyezik előtérbe.

A csoportok maximálisan 25 kisgyermeket fogadnak be. Természe-
tesen ez a 25-ös létszám nem fizikai létszám, hiszen vannak olyan 
gyermekek, akik 2, illetve 3 főnek számítanak a csoportlétszám kiala-
kítása szempontjából.

A csoportokba való beosztást az óvodavezető dönti el, több szem-
pont figyelembevételével. Nagyon fontos, hogy az újonnan érkező 
gyermekek találjanak maguknak barátokat kortársaik között. A ne-
mek aránya szintén fontos a csoportok kialakításánál, mivel a fiúk 
és lányok megközelítőleg egyenlő aránya egy csoport életére jótéko-
nyan hat.

Piliscsabán az önkormányzati óvodákba körze-
tek szerint veszik fel a gyermekeket, a lakcím-
kártyán szereplő bejelentett lakcím szerint. A 
körzethatárok az alábbi QR-kód alatt tekinthe-
tőek meg:

Amennyiben a beiratkozással kapcsolatban 
bárkinek kérdése merülne fel, a napsugarovi@
citromail.hu e-mail-címre írhat.

Székely Szilvia
óvodavezető

A piliscsabai Napsugár Óvoda és Tagóvodái 
2021. ÁPRILIS 20–22. KÖZÖTT BEIRATKOZÁST 
TARTANAK A 2021/2022-ES NEVELÉSI ÉVRE.

A beiratkozáshoz szükség van a gyermek anyakönyvi kivo-
natára és lakcímkártyájára, a szülő személyi igazolványára, 
illetve orvosi igazolásra vagy a gyermek oltási kiskönyvére, 

hogy a gyermek megkapta a szükséges védőoltásokat.
A beiratkozás tervezett helyszíne a Piliscsabai Napsugár 

Óvoda épülete (Piliscsaba, Bajcsy-Zsilinszky u. 33.). 
Székely Szilvia, az óvoda igazgatónője ezúton tájékoztatja 
az érintett szülőket, hogy amennyiben az aktuális helyzetet 

figyelembe véve nem intézhető a beiratkozás személyesen, úgy 
e-mailen keresztül tudják majd beíratni gyermeküket. Erről a 

szokásos csatornákon keresztül tájékoztatni fogják a szülőket.

A Piliscsabai 
Roma Nemzetiségi 
Önkormányzat beszámolója
Nagy tervekkel vágtunk neki az idei évnek. Igyekszünk 
programjainkat úgy alakítani, hogy a szigorítások ellené-
re is együtt tudjunk lenni, segíteni tudjuk a gyermekeket 
és családjaikat. Szeretnénk többek között színjátszó kö-
röket, hagyományőrző táncházat szervezni kis létszámú 
csoportoknak. Nem csak rajtunk múlik, hogy sikerül-e, de 
mi mindent megteszünk, hogy így legyen.

Legutóbb december-
ben, a mobil Mikulás 
és az adományosztás 
alkalmával sikerült 
szép élményeket adni 
a piliscsabaiaknak. 
2020. december 6-án 
200 mikuláscsoma-
got osztottunk szét a 
hangulatosan feldíszí-
tett platós autóról a 
14 év alatti gyerekek 
részére. Előzetesen 
meghirdettük a mo-
bil Mikulás útvonalát, 
így nagy örömmel és 
izgalommal várhatták 
őt a gyerekek. Az autó 
fedélzetén a beöltö-

zött krampusz, a manók, a Mikulás és a zene tette még 
hangulatosabbá a felvonulást Piliscsaba utcáin. Nagyon 
jó érzés, hogy örömet tudtunk szerezni a vírushelyzet 
alatt – persze a vonatkozó szabályok betartásával.

2020 decemberében 
a Boldog Emília Roma 
Kulturális és Hagyo-
mányőrző Egyesület-
tel együttműködve 
nagyszabású ado-
mánygyűjtést szer-
veztünk. Legfőképp 
élelmiszert, ruhákat, 
cipőket, játékokat 
kaptunk, amelyeket 
javarészt piliscsabai 
lakosok adományoz-
tak a rászoruló csa-
ládok megsegítésére. 
Nagy öröm számunk-
ra, hogy ezekből 25-
30 piliscsabai család 
is részesült, illetve az 

ország szegényebb településeire is szállíthattunk némi 
adományt. Ezúton is szeretnénk megköszönni minden 
piliscsabai adományozónak, szervezetnek a gyors segít-
ségnyújtást. Isten bőséges áldását kívánom nekik!

Kotricz Katalin
A Boldog Emília Roma Kulturális és Hagyományőrző Egyesület 
elnöke
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Fotó: Szauter Tünde
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Faschingsbegraben – Téltemetés a Hauckban 2021

Versenyben a Szepesi 
BISEL avagy Gumicsizmás természetvédelem

Az Agrárminisztérium BISEL – Gumicsizmás természetvédelem 
programja keretében országos csapatversenyt hirdetett Az életet adó 
víz címmel 7–12. évfolyamos tanulók számára két korcsoportban. A 
verseny célja a kisvízfolyások BISEL-módszerrel történő vizsgálata. 

Iskolánk csapatai:

9. b osztály csapata 
Csapatnév: Levelibékák, csapattagok: Kajtár Luca, Etzl István, Kani-
zsai Dávid, Kiss Máté Zalán, felkészítő tanár: Szalkai-Farkas Erika 
Vizsgált vízfolyás neve, helye: Kenyérmezei-patak (Piliscsaba, Pilis-
jászfalu)

10. b osztály csapata 
Csapatnév: Szaki, csapattagok: Gemela Anna, Békési Eszter, Ghidán 
Boldizsár, Csuri Béla, felkészítő tanár: Turán Tamás 
Vizsgált vízfolyás neve, helye: Studenka-forrás (Kesztölc)

11. b osztály csapata 
Csapatnév: Spirits of Water, csapattagok: Cserei Balázs Achilles, 
Linek Ádám, Szabó Bence, Zsanda Dávid, felkészítő tanár: Bartha 
Katalin 
Vizsgált vízfolyás neve, helye: Disznó-forrás (Solymár)

Ha szűrőkkel és mikroszkóppal felszerelt diákjainkkal találkoznak az 
említett vízfolyásoknál, ne lepődjenek meg. Nem kincset keresnek, 
hanem apró élőlényeket. Ha kíváncsiak arra, hogy mit találtak diákja-
ink, bátran leskelődjenek a vizsgált szakaszokon. Hajrá Szepesi!

KMASZC Dr. Szepesi László Mezőgazdasági Technikum,
Szakképző Iskola és Kollégium
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A monitorozás során a diákok figyelmét felhívjuk a víz tisztaságának 
megőrzésére, a vízi és vízparti élőlények szerepének fontosságára. 
Az erdővel és a mezőgazdasággal foglalkozó diákok számára fon-
tos a vízről szerzett tudás is, ezért iskolánk három csapattal indult 
a vetélkedőn. A verseny három fordulóból és a döntőből áll. Az első 
fordulót, egy online tudásmérőt, minden csapatunk sikeresen telje-
sítette. A választott kisvízfolyások vizsgálata már megkezdődött. A 
második fordulóban a vizsgált területeken fellelhető élőlényekből kell 
a csapatoknak táplálékláncokat felállítaniuk.

Részletek a versenyről: https://bisel.hu/verseny

Mi is az a BISEL? Egy  biológiai vízminősítési eljárás és vizsgálati 
módszer, amely alapján kiszámítható a vízfolyás bioindexe (BI). Ez az 
egyszerű módszer lehetővé teszi, hogy képet kapjunk a vízfolyások 
tisztaságáról és ökológiai állapotáról a bennük megtalálható élővilág 
alapján. 

A BISEL alapelvei a következők. A vízminőség változása hatással van 
a flórára és a faunára. A makrogerinctelenek a vízminőség bioindiká-
toraiként szolgálnak. Minél érzékenyebb egy élőlény, annál tisztább 
vízben tud csak életben maradni. Minél tisztább a víz, annál többféle 
élőlény található benne.
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A március is más lesz?
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Református óvoda Tinnyén
Természethez közeli környezetben, a Pilis hegy-
ség dimbes-dombos vidékén található Tinnyén a 
megújult Magvető Református Óvoda, mely ke-
resztény szemléletű, új pedagógiai programmal 
fogadja mindazon környékbeli szülőket és gyer-
mekeiket, akiknek fontos a népi kultúra és a hit.

Az óvoda 2020 szeptemberében került a Tinnye–Piliscsabai Református 
Társegyházközség fenntartása alá a tinnyei önkormányzat kezdeménye-
zésére. Az óvoda megújult pedagógiai programjának alapja az egészsé-
ges életmódra nevelés és a hagyományőrzés, melyet egyidejűleg áthat a 
keresztény szellemiség. 

A homogén összetételű kis-, középső és nagycsoportban tapasztalt peda-
gógusok foglalkoznak a gyermekekkel. Munkájukat külső szakemberek is 
segítik: heti 6 órában logopédus, 4 órában mozgásfejlesztő pedagógus, 5 
órában gyógypedagógus foglalkozik a gyerekekkel egyéni és csoportos 
foglalkozásokon. Idén márciustól kutyaterápiás fejlesztésen vehetnek 
részt a rászoruló gyermekek a Református Módszertani Intézmény szer-
vezésében. A segítő szakemberek által a különleges nevelési igényű gyer-
mekek is minden támogatást megkapnak, hogy fejlődésüket segítsék.

A nagycsoportos gyerekek szá-
mára játékos élménypedagógiai 
iskola-előkészítő foglalkozásokat 
szerveznek a Mese-zene program 
keretében. A délutáni foglalkozá-
sokon lehetőségük van a gyere-
keknek játékos angolon és refor-
mátus, illetve katolikus hittanon 
részt venni. A délutáni szabadon 
választható tevékenységek jelen-
leg a járvány miatt szünetelnek, 
de amint lehetséges lesz, a külső 
szakemberek népi táncot, focit, 
zenés tornát tartanak majd. Igény 
esetén lehetőség van sakkfoglal-
kozásokra is.

A gyerekek a nagy udvaron és a modern, esztétikus, új épületben töltik a 
mindennapokat. Az óvoda épületét 2012-ben bővítették és újították fel, a 
csoportszobák tágasak, világosak, minden helyiség praktikus bútorokkal, 
színes játékeszközökkel és felszereléssel rendelkezik. A sószoba, a torna-
terem és a fejlesztő szobák mind hozzájárulnak ahhoz, hogy a gyerme-

keket egészséges, fejlesztő környezet vegye körül. További fejlesztések 
várhatóak a közeljövőben, hiszen az udvart és a tornatermet is új eszkö-
zökkel, játékokkal szeretnék bővíteni. 

Az óvoda napirendjének fontos eleme a reggeli „meghitt percek”, amikor 
közös imával, énekléssel, vagy a gyerekek életkorának megfelelő bibli-
ai történetről való beszélgetéssel kezdik a napi tevékenységeket. Hét-
fő reggelenként közös áhítatot tartanak, amikor a csoportok lelkészi és 
hitoktatói vezetéssel játékos, interaktív meséléssel indítják a hetet minden 
alkalommal más-más témában.

A fenntartó képviselője, Csoma Áron református lelkész elmondta: „Az 
egyik alapelvünk az, hogy a hit Isten ajándéka, és a hitet a gyerekek szá-
mára csak hiteles példával lehet átadni, illetve ahhoz kedvet csinálni. Az 
együtt töltött idő pedig lehetőség az Isten és egymás megismerésére.”

„A gyermek legalapvetőbb és legfejlesztőbb tevékenysége a játék – vallja 
az óvoda vezetője, Jurkovics Zsuzsanna. – Teljes személyiségüket játék-
ba ágyazott tevékenységekben fejlesztjük. Minden gyermeknek differen-
ciált módon segítünk az óvodáskor végére elérni az iskolaérettség krité-
riumait. Derűs, nyugodt légkörben, szeretetben, játékos módszerekkel, 
sok mesével, verssel, énekléssel, népi gyermekjátékokkal, kézműves te-
vékenységekkel tesszük színesebbé a mindennapokat. Delacato fejlesztő 
tornával, változatos óvodapedagógia módszerekkel fejlesztjük a gyerme-
keket. Célunk, hogy a teljes személyiség kiegyensúlyozottan, optimálisan 
fejlődjön. Értelmi képességeik, szociális kompetenciáik mellett igyekszünk 
megalapozni az Istenben való hitet. A családokkal szorosan együttmű-
ködve tudjuk csak megvalósítani célunkat és feladatrendszerünket, így 
nagy hangsúlyt fektetünk a család és az óvoda kapcsolatára. Több jeles 
ünnepen a szülők is örömmel részt vesznek. Rendszeresen bábszínház-
zal, zenés előadásokkal, kirándulásokkal, különböző programokkal igyek-
szünk gazdagítani óvodánk életét.”

Szeretettel várjuk a családok jelentkezését!

Kovács Ildikó

Priegl Gyöngyi, a PNKE új el-
nöke régi piliscsabai családból 
származik, de a település lakói 
a polgármesteri hivatal munka-
társaként, anyakönyvvezetőként 
is ismerhetik. A régi, helyi hagyo-
mányok tisztelete és szeretete 
nála is családi örökségként él 
tovább. Táncolt az 1991-ben, a 
kulturális egyesülettel egy idő-
ben alakult Piliscsabai Tánc-
együttesben, Wenczl József csoportvezető-koreográfus irányításával. 
Az egyesületi életben is régóta aktív. Energikus személyisége, lendülete 
igazi motorja a közösségeknek. A Piliscsabai Római Katolikus Egyház-
község képviselő-testületének is tagja, és elárulhatom, hogy sok más 
teendő mellett a húsvéti harangot helyettesítő kerepelés szolgálatát is 
részben ő látja el.

A 2020. februári közgyűlés választott meg a Piliscsabai Németek 
Kulturális Egyesülete elnökének. Milyen tervekkel látsz neki a mun-
kának?

Elnökként törekszem továbbra is a meglévő régi és viszonylag új ha-
gyományok fenntartására. Hiszem, hogy a hagyományokat megél-
ve lehetünk igazi részesei egy közösségnek. Ezt az örömöt meg kell 
osztanunk másokkal is. Célom, hogy sikeres közművelődési és közös-
ségszervező munkánk segítségével tovább fiatalítsuk, bővítsük a tag-
ságunkat, hiszen fontos a generációk közötti kapocs megerősítése. A 
tényleges kultúramegőrző munkánkban a feladatkörök és hatáskörök 
pontos felosztása segíti a hatékony munkát és az egyesület gördülé-
keny működését. A három szervezet, a PNKE, a német önkormányzat 
és a Hauck Iskola aktív együttműködése és a feladatok összehango-
lása a továbbiakban is nagyon lényeges, hiszen csak együtt dolgozva 
lehetünk eredményesek.

A gasztro- és közösségi rendezvények elmaradása jelenleg eléggé 
megnehezíti a civil szervezetek működését. Hogyan változik ebben 
az évben az egyesület tevékenysége?

Nagyon várjuk mi magunk is, hogy ismét rendezvényeken köszönthes-
sük a város polgárait, hogy a hagyományos gyűléseken, vacsorákon 
együtt lehessünk. Amíg ez nem lesz újra lehetséges, addig a régi élmé-
nyekből kell erőt nyerni. Facebook-oldalunkon folyamatosan osztunk 
meg képeket, beszámolókat, legutóbb például az asszonyfarsangról, 
mely biztos visszakerül a programjaink közé. Nem állunk meg azonban 
a nosztalgiázásnál: keressük a pályázati lehetőségeket. Többek között 
pályázatot adunk be a Zöld Kereszt (a Fő út mentén, a „Klévízni” terüle-
tén) felújítására. 

A Piliscsabai Németek 
Kulturális Egyesülete 
idén ünnepli alakulá-
sának 30. évfordulóját. 
Nagyon reméljük, hogy 
az őszi fúvószenekari 
koncertet, valamint a 
szüreti felvonulást és 
bált ennek a jubileum-
nak a jegyében ünnepelhetjük. Nem állunk meg, nem adjuk fel a mun-
kát! Folytatjuk a járványügyi rendelkezésbe nem ütköző hagyományos 
tevékenységeket: kiadványok készítését, kommunikációs és közműve-
lődési, értékteremtő, értékőrző tevékenységet, intézményi és kulturális 
egyesületekkel történő kapcsolattartást. Facebook-oldalunkon és hon-
lapunkon mindezt nyomon követhetik. Egyesületünk megújulására, új 
lehetőségekre, új feladatokra hívja fel a figyelmet jelmondatunk is: Állj 
mellénk – Steh zu uns!

Bőhm Krisztina
Fotó: Priegl Gyöngyi, Szabó János

Meno Maďar zase v krásezaskvie sa, jak v dávnom čase, 
zmyjeme my z neho hanu, 
stáročiami nakydanú. 
Prisaháme na praboha maďarstva, 
prisaháme: voľnosť chceme, bez rabstva!

K hrobom našim naši vnuci 
kľakať budú, žehnajúci, 
a z ich perí za modlenia 
splynú naše sväté mená. 
Prisaháme na praboha maďarstva, 
prisaháme: voľnosť chceme, bez rabstva!

A nőnapozás az idén családi körben zajlik majd, mivel nem bulizha-
tunk úgy, mint az előző években. Március 15., az 1848-as forradalom 
ünnepe munkaszüneti nap. Készülünk a koszorúzásra, bár nem tud-
juk, hogy lehet-e már a megszokott módon emlékezni, és megint el 
fog maradni a pobocskánk… A nyelvhasználat fontossága miatt most 
Ján Smrek fordításában Petőfi Sándor verséből idézek, hogy minden-
ki átérezhesse a nyelv szépségét:

A közösségünkben azért folytatódik a munka, a készülő könyvek ha-
marosan a kiadókhoz kerülnek. Februárban is voltak kerek évfordu-
lósaink, és a márciusi névnaposok is gyűjtik zsákjaikba a meleget. 
Valamennyien türelmetlenül várjuk, hogy újra együtt mulathassunk!

Hírmondó

Az óvoda elérhetőségei: 
WWW.MAGVETOREFORMATUSOVODA.COM 

OVODAVEZETO@TINNYE.HU 
06 70 458 2466

Régi ismerős új szerepkörben
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VALLÁS TÉMA

Közösségi élet 
katolikus templomainkban

A megújult egyházközségi honlapon (www.piliscsaba-katolikus.hu) 
olvasható közösségeink jelmondata: Szívügyünk a közösség, szív-
ügyünk az Egyház. És valóban, Piliscsabán, Klotildligeten és a kap-
csolódó jászfalui fíliában is elmondhatjuk, hogy a hitélet mellett vi-
rágzik a közösségi élet. A honlapunkon, a közösségek menüpontban 
részletesen is tájékozódhat az érdeklődő a különböző lehetőségekről. 
Kereshet ifjúsági csoportot, imaközösséget, fiatal házasoknak szóló 
alkalmakat, kedvére válogathat bárki, aki kapcsolatba szeretne lépni 
a helyi katolikus egyházzal, illetve kapcsolódni szeretne másokhoz. 
Van cserkészet, Regnum Marianum közösség, aktívan működik a ka-
ritász csoport. Az útkeresők számára a piliscsabai plébánián minden 
évben indul úgynevezett Alpha kurzus, ahol a kezdeti lépésektől ha-
ladhatnak a résztvevők a hit megismerése felé. Összejárnak az édes-
anyák is imádkozni, ahogyan működik a férfiakat összehozó Férfi-
sátor is. Van rózsafüzér imacsoport, és többféle énekkar, zenekar is 
szolgál templomainkban. Pilisjászfalun Kápolnás Estek néven időről 
időre remek előadásokat szerveznek a helyi hívek teológiai, közéle-
ti, lelki témákban. A jelen korlátozásoknak megfelelő formában, de 
most is működik a legtöbb program és közösség. Részleteket a kap-
csolattartó személytől lehet megtudni, elérhetőségek a honlapon.

A növekvő igényeknek megfelelően bővíteni kellett a klotildligeti plé-
bániát. Először a meglévő konyhát nyitottuk egybe a könyvtárhelyi-
séggel, és így nyertünk egy nagyobb befogadóképességű közösségi 

termet még 2020-ban. De hamarosan ez a tér is kevésnek bizonyult. 
Így két másik kisebb szoba egybenyitásával az idén tavaszra elkészül 
egy újabb, tágas helyiség. Azt a célt tartottuk szem előtt, hogy a plé-
bánia épülete szolgálja a közösséget, és ne fordítva. Nagyon hálásak 
vagyunk, hogy a hívek nagylelkű adományai és sokak önkéntes mun-
kája lehetővé tette ezeket az építkezéseket. Szívből reméljük, hogy 
a Covid-helyzet minél hamarabbi megszűnését követően birtokba 
vehetik a közösségek az új tereket.

Szeretettel invitáljuk Piliscsaba bármely szegletében élő felebarátain-
kat ezekbe a csoportokba és az éves plébániai programjainkra, me-
lyekről szintén a fenti honlapon értesülhetnek az érdeklődők. Rendes 
– nem járványos – időkben minden évben tavasszal és ősszel tar-

tunk egy nagy kertrendezési, plébánia- és templomtakarítási napot 
Klotildligeten. Ősszel megrendezzük a közös plébániai bált. Tavasz-
szal pedig egy egész napos Nyitott Plébánia Napot tartunk, szintén 
Ligeten, ahol valamilyen aktuális témát járunk körbe, lelki és szellemi 
gyarapodást nyújtva a résztvevőknek. Alkalmaink nyitottak más fe-
lekezetűek és a nem hívők számára is. A tavaszi kertrendezés és a 
Nyitott Plébánia Nap megrendezéséről, az aktuális szabályokat figye-
lembe véve, a honlapon adunk majd hírt. 

Udvarhelyi Zsuzsanna
Klotildliget plébánia

Sokba kerülhet 
a szökős kutya

Az állatvédelmi bírság alapössze egy új kor-
mányrendelet alapján 2021. januárjától 75 000 
forintra nőtt, de jogszabálysértésenként további 
szorzókkal is számolni kell, így akár 300 000 fo-
rintba is kerülhet a kiszökő kutya vagy például 
a kutyabántalmazás miatti bírság. Az intézkedés 
célja a felelős állattartás ösztönzése.

A kutyatartó felelőssége
Első pillantásra ijesztően hangzik ez a nagy összeg, hiszen sokszor nem is 
tehetünk arról, ha egy kisgyerek mellett kisurran a kapun, vagy távollétünk 
alatt félnapos munkával kiássa magát a kutya. Ám ezek az esetek még 
nem minősülnek szabálysértésnek. Szabálysértés az, ha a gazda a kutyát 
felügyelet nélkül közterületre bocsátja, és ebbe bele is nyugszik, vagyis tud 
a kutya szökéséről és nem tesz ellene semmit, nem is keresi – mondja 
Faragó Péter közterület-felügyelő. Persze ha a kiszökött kutya balesetet 
okoz vagy megharap valakit, azért már büntethető a gazda akkor is, ha el-
tűnése után azonnal nekiállt keresni. A kóboroltatást ismétlők bírság terhe 
mellett eltilthatók az állattartástól. Amennyiben az eb emberre támad, két-
hetes megfigyelést követően, amennyiben a vizsgálat pozitív, kiemelhető 
a társadalomból.

A kutya gazdájához való visszajuttatását nagyban segíti a chip. Nyolc éve 
már nem választás kérdése, ellátjuk-e chippel a kutyánkat. 2013. január el-
sejétől minden 4 hónapnál idősebb kutyát kötelező mikrochippel ellátni, és 
ezzel párhuzamosan regisztrálni kell az állatot az országos adatbázisban. 
Ráadásul a kölyökkutyát már az eladása előtt chipeltetni kell, függetlenül 
attól, hogy elérte-e a 4 hónapos kort. A törvény szerint kutya nem cserélhet 
gazdát chip nélkül.

A chip tartalmaz egy vonalkódot, ami lehetővé teszi az állatok azonosí-
tását. A kód egy központi adatbázisba kerül, ahova az állatorvos egyéb 
adatokat is – legutóbbi oltás, gazdi elérhetősége, kutya neve, fajtája – fel-
visz. Fontos, hogy adatváltozás esetén (tulajdonosváltozás, tartási hely 
megváltozása, az állat elpusztulása) 8 napon belül fel kell keresni az állat-
orvost, hogy rögzítse a változást az adatbázisban. 

A chip mellett érdemes a kutya nyakörvére erősíteni a címünket, telefon-
számunkat, így ha a szomszéd utcában valaki feltartóztatja szökevényün-
ket, rövid idő alatt visszajuttathatja a gazdához, nem kell chipleolvasó 
helyet keresnie.

Mit tegyünk, ha kóbor kutyát látunk?
Ha kóbor vagy szökött kutyára leszünk figyelmesek, és azt szeretnénk, 
hogy a hatóságok intézkedjenek ez ügyben, akkor hivatalosan jelentsük a 
közterület-felügyeletnek, ne valamely közösségi oldalra posztoljuk! – hívja 
fel a figyelmet Faragó Péter. Gyakran érkezik bejelentés – tüzelési időszak-
ban akár napi három is –, bár annak az esélye, hogy a kutya ott marad, 
ahol látták, meglehetősen csekély. Ám a közterület-felügyelet rendsze-
resen – kéthetente a gyepmesterrel együtt – célzottan átfésüli a várost, 
és begyűjti a kóborló kutyákat. Ha van a kutyában chip, akkor értesítik a 
gazdát, ha nem tudják őt értesíteni, a gyepmesteri telep szerződéses part-
nerének adják át, akik 15 napig őrzik az állatot. Ha addig nem jelentkezik 
érte senki, akkor örökbe adható a kutya.

Piliscsabán 2850 jelölt, valamint becsléseink szerint 3-400 jelöletlen eb 
van, ehhez képest a napi 3 kóbor eb igen elenyésző, és nem jellemző, hogy 
bárki direkt kóboroltatná az állatot – mondja a közterület-felügyelő. – Idén 
azt tervezzük, és reméljük, meg is valósul, hogy a jelöletlen ebeket szerve-
zetten oltjuk és chippel látjuk el, „amnesztia mellett”.

Séta póráz nélkül?
A téma, hogy lehet-e vezetőszár nélkül kutyát sétáltatni, nagy vitát gerjeszt 
a kutyatartók és nem kutyatartók között. Tény, hogy sokan szívesen enge-
dik szabadon kutyájukat arra hivatkozva, hogy jól nevelt, behívható, és sen-
kit nem bánt, de tudni kell, hogy a jogszabály szerint bel- és külterületen, 
illetve közterületen csak pórázon lehet kutyát sétáltatni. Ez alól nem kivétel 
az iskolázott kutya sem. A segítő, vakvezető, valamint a szolgálati ebekre a 
jogszabály nem vonatkozik.

Az erdőben is egyre többen engedik szabadon kutyájukat, pedig azt is 
törvény tiltja. Ha így teszünk, és a kutyánk elkóborol, vad után szalad, 
vállalnunk kell a következményeket. A Szabálysértési törvény 193. § (1) 
bekezdése értelmében aki a felügyelete alatt álló kutyát természeti és vé-
dett természeti területen, vagy vadászterületen – a vadászkutya és a szar-
vasgomba-kereső kutya kivételével – póráz nélkül elengedi vagy kóborolni 
hagyja, szabálysértést követ el. Ebben az esetben nem a kutya fajtájának 
meghatározása a lényeg, hanem az, hogy milyen feladatra alkalmazzák. 

Azon ebeket, melyek vadászterületen a vadat űzik, az erre jogosult sze-
mély kilőheti, ugyanis a vadászkutyák is csak legálisan, engedéllyel tar-
tózkodhatnak vadászterületen, attól függetlenül, hogy állami vagy ma-
gánterületről beszélünk. Ezzel nemcsak a turistákat védik egy esetleges 
kutyatámadástól, hanem a vadakat és magukat a kutyákat is.

Komáromi-B. Hajnalka

Ha kóbor kutyát látunk, vagy elveszett ebünket keressük, az 
alábbi elérhetőségeken jelenthetjük, vagy kérhetünk információt:

e-mail: info@piliscsaba.hu, 
muszak@piliscsaba.hu 

farago.peter@piliscsaba.hu

Faragó Péter és Polgár Zsigmond 
közterület-felügyelők: 

06 26 575 500/206-os mellék

Szekeres Ágnes hatósági ügyintéző: 
06 26 575 500/322-es mellék
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A biogazdálkodás területén végzett több évtizedes munkájáért 
tavaly év végén Magyar Arany Érdemkereszt állami kitüntetésben 
részesült. Biztosan az elismerés is jólesett, de az milyen érzés volt, 
amikor rájött, hogy valami új anyagot talált?

Ez egy fantasztikus dolog volt. 1973-ban a Bakonyban a Földtani In-
tézet geológusaként végeztem földtani térképezési munkát, amikor 

– ahogy mondani szoktam, a Teremtő jóindulata révén – felfedeztem 
egy új kőzetet. Ez egy vulkáni kráterben keletkezett, algatartalmú kő-
zet, ezért lett a neve alginit. Új nyersanyagot, új kőzetet napjainkban 
nagyon ritkán fedeznek fel. Egy újabb bauxittelepet vagy széntelepet 
találni is nagy dolog, de egy olyan kőzetre bukkanni, amely korábban 
ismeretlen volt a szakirodalomban, az páratlan. Azóta kiderült az is, 
hogy csak a Kárpát-medencében található ilyen vulkáni szerkezet, 
amelyet ez a nyersanyag tölt ki. Ezáltal olyan csodálatos lehetőséget 
adott a sors, amely egyrészt szerénységre figyelmeztetett, másrészt 
azt vetítette előre, hogy még többet kell dolgoznom, hogy jobban 
megismerjük, mit találtam. Ennyi idő után még mindig keresem azt, 
hogy milyen új lehetőséget rejt ez a kőzet. Lassan 50 éve foglalko-
zom ezzel a témával, és igen nagy szakirodalmi adattáram van, csak 
nálam 1300 tételnyi kutatási jelentés és cikk. Emellett mintegy 90 
szabadalom született, 90 olyan eljárás, amely során az iparban, me-
zőgazdaságban, környezetvédelemben, humán orvoslás területén 
felhasználható ez az anyag.

Mondhatjuk, hogy az alginit megpecsételte a sorsát, és egy sírig 
tartó szerelem lett belőle?

Egyértelműen, mert az alginit felfedezése után néhány évvel kide-
rült, hogy a legígéretesebb felhasználási területe a mezőgazda-
ság. Ez egy nagyon érdekes történet, ugyanis a veszprémi Magyar 
Ásványolaj és Földgázkísérleti Intézet udvarán öntöttük le és tárol-
tuk a kísérletekhez bányászott nagy mennyiségű, 150-200 tonna 
alginitet. Pont azon a helyen, ahol az emberek az ebédjüket szok-
ták elkölteni, és gyakran tökmagoztak is ott. Néhány hónap múlva 
arra figyeltünk föl, hogy a 15 méter mélyről bányászott, tehát steril 
anyagon egy nagyon sűrű töktenyészet lett. Kiderült, hogy az alginit 

nagyon jó hatással van a növények fejlődésére – ezután indultunk 
el a kutatásokkal ebbe az irányba. Vallom, hogy az ilyen felfedezések-
hez nagyrészt mindig valamilyen szerencse is kell, illetve valamilyen 
különlegességet kell tudni felismerni. Mint amikor az alma leesett a 
fáról, és ez forradalmasította fizikát, holott az alma évezredek óta 
mindig leesett, de valakinek fel kellett erre figyelnie.

Az alginittel kapcsolatos felismerés hozta, hogy a mezőgazdaság 
felé fordult, vagy geológusként is érdekelte ez a terület?

Korábban egyáltalán nem foglalkoztam vele, de visszatekintve ez a 
két terület, azaz a bányászat és a mezőgazdaság nem volt idegen 
számomra, hiszen édesapám bányász volt, édesanyám anyai ágon 
a Bakonyból, gazdálkodó családból származott, tehát vonzódtam 
ezekhez a természetközeli foglalkozásokhoz. Amikor elkezdtem 
olyan kőzeteket vizsgálni, amelyek a mezőgazdaságban felhasz-
nálhatók, és amelyek garantáltan vegyszermentesek, a kutatási 
munkámra 1983-ban felfigyelt a Biokultúra Egyesület is. Magyaror-
szágon akkor indult be a Nyugaton már eléggé elterjedt ökológiai 
gazdálkodás, organikus gazdálkodás, biogazdálkodás. Meghívtak, 
hogy tartsak előadást a kutatásaimról. Ezt örömmel elfogadtam, és 
olyannyira megtetszett a környezet- és a természetvédelem, hogy 
nem csupán tagja lettem az egyesületnek, hanem évekkel később 
az elnöke is. Sárközy Péternek, a magyar biomozgalom egyik meg-
alapítójának halálát követően 2001-ben hoztuk létre a Sárközy Péter 
Alapítványt a Biokultúráért, amelynek célja a biokultúra nemes ügyé-
nek sokrétű támogatása: többek között kiadványokat adunk ki, kon-
ferenciákat, tanfolyamokat szervezünk. Amikor a hivatalos geológiai 
munkaköröm megszűnt, egy olyan szakterületre tudtam váltani, ami 
tulajdonképpen hobbinak indult. Emellett régi álmom volt, hogy a 
Kárpát-medence magyarlakta területeinek az ökogazdálkodását ösz-
szefogjuk, és azoknak a magyar embereknek, akik ott gazdálkodnak, 
valamilyen fórumot, szervezetet tudjunk biztosítani. 2011-ben meg-
alakítottuk a Kárpát-medencei Ökogazdálkodók Szövetségét, ahol 
elsősorban a különböző tapasztalatok átadása a cél, de ugyanakkor 
üzleti kapcsolatokat is teremt az egymástól távol élő gazdák között. 

Az alginit atyja
Dr. Solti Gábor a legtöbb 

piliscsabai számára mint 

hajdani polgármester 

ismerős. Ám ő a nevét 

nemcsak a város 

történetébe írta be, 

hanem a geológiáéba és a 

Kárpát-medencei bio- és 

ökogazdálkodáséba is.

Ahogyan egy biopiac is. A ma is működő újpesti biopiac létrehozá-
sa az Ön nevéhez fűződik. Miért nincs több országszerte? 

Próbáltunk piacokat létrehozni több helyen. Elmentünk egy nagy 
stábbal, vittük a gazdákat, a biotermékeket, mindent, de az az igazság, 
hogy egy olyan piacon, ahol az egyik tojás 30 forint, nehéz megma-
gyarázni még az elkötelezetteknek is, hogy vegyen a 60 forintosból, 
mert az biotojás. Ezért van az, hogy a sok próbálkozás – Nyíregyhá-
za, Miskolc, Sopron, Szeged stb. – nem jött be. 

Nem lehet, hogy sokan szkeptikusok, vajon tényleg bio-e a bio?

Az, hogy valami bio vagy nem bio, nem bejelentés kérdése. Attól lesz 
bio-öko minőségű, ha azt a terméket, azt a gazdálkodási folyamatot 
egy erre elismert akkreditációval rendelkező szervezet ellenőriz és ki-
adja róla a tanúsítványt. Persze sokan azt mondják, hogy ez humbug, 
mert a levegő és a talaj is szennyezett, és a szomszéd permetezett. 
Ám ahhoz, hogy valaki biogazdálkodó legyen, 3 év átállási idő kell, 
a szomszédtól pedig megfelelő távszélességet kell hagyni. Ha ezek 
után elviszi egy laboratóriumba, elemezteti, és abban bármilyen szin-
tetikus vegyszermaradvány van, akkor kizárják, a támogatást pedig, 
amit kapott, 5 évre visszamenőleg vissza kell fizetnie.

Ha valaki itt Piliscsabán kedvet kapna biogazdálkodni, akár csak 
annyira, hogy saját részére legalább egy-két zöldséget, gyümölcsöt 
megtermel, annak van értelme? Meg tudja csinálni?

Van egy bioklubunk Piliscsabán, kb. 40 fős tagsággal. A járvány miatt 
most nem találkozunk, de amúgy havonta összejövünk, előadásokat 
hallgatunk meg, például a kiskerti teendőkről, és eljárunk kirándulni, 
több éve medvehagyma-túrákat is szervezünk. Emellett szakirodal-
mat is tudunk adni, és jó kapcsolatunk van az Ökológiai Mezőgazda-
sági Kutató Intézettel, ahol jól felkészült, fiatal, diplomás agrármérnö-
kök, méhészek, gyümölcstermesztők dolgoznak és segítenek, hogy 
az adott probléma esetén mit kell vagy mit lehet tenni. 

Hogyan került Bánhidáról Piliscsabára?

Véletlenül. Bánhidán születtem, majd 14 éves koromban felvettek 
Pestre a geológiai technikumba, utána a Földtani Intézetben dolgoz-
tam 33 évet, tehát Pesthez kötött a munkám, de vágytunk a felesé-
gemmel arra, hogy vidékre menjünk. Fogtam hát a körzőt, húztam 
egy 30 kilométeres kört a térképen, és a hétvégi programunk az volt, 
hogy amelyik település beleesett, oda kimentünk és körbenéztünk. 
Kíváncsiak voltunk Klotildligetre is, de tudtuk, hogy itt az árak elég 
magasak. Azért tettünk egy kis kirándulást itt a kocsival, és láttuk, 
hogy van egy madzag kihúzva a mostani kerítésem vonalában, rajta 
egy papír: eladó. 1983-ban megvettük ezt a telket és minden hétvé-
gén kijártunk. Aztán amikor 1991-ben elváltunk, akkor kiköltöztem Pi-
liscsabára. Később visszakerültem Pestre, mert a munka odakötött, 
de amikor elmentem nyugdíjba, 2003-ban megépítettem ezt a házat 
és végleg kiköltöztem.

Nem sokkal később önkormányzati képviselő lett, majd polgármes-
ter. Nem bánta meg?

Nem, de talán megspóroltam volna magamnak egy kevés idegeske-
dést. Viszont amit meg tudtunk csinálni a Csabakör társasággal, arra 
büszkék vagyunk, ezt érzem, ha végigmegyek a Kenderesi úton vagy 
a Kossuth Lajos utcában. Örömmel tölt el, hogy részem lehetett ben-
ne, hogy Piliscsabának 90 év után lett egy Trianon-emlékműve. Nem 
volt könnyű, sokszor éjjel egykor jöttem haza, reggel nyolckor pedig 
már dolgoztam. Ráadásul mindig gyalog mentem, talán az ország 
egyetlen polgármestere voltam, akinek nem volt kocsija. Ha később 
értem be, mint 8 óra, akkor az azért volt, mert útközben beszélgettem 
az emberekkel. 

Most is szemmel láthatóan aktív. Milyen tervek vannak még a fe-
jében?

Egyrészt szeretném befejezni az alginittel kapcsolatos 50 évnyi kuta-
tás összefoglalóját. Másrészt foglalkozom olyan kőzetek, ásványok 

összegyűjtésével, amelyeket gyógyításra vagy az egészségi állapot 
megőrzésére használnak, mint például a parajdi kősó, vagy a kova-
föld, amit hajra és körömre alkalmaznak, de idetartoznak a szakrális 
helyek, amelyek szintén kövek, például Dobogókőn a Ferenczi-szikla. 
Ez már határeset, amit a geológusok, geofizikusok legtöbbje nem tud 
elfogadni, de nem lehet azt mondani, hogy nincs hatásuk. A különbö-
ző ásványoknak és kristályoknak tulajdonított gyógyhatásról sem fe-
ledkezhetünk meg. A ’90-es évek elején az alginitből készült kenőcsöt 
gyógyszernek nem minősülő gyógyhatású terméknek minősítették, 
és patikákban forgalmazták. Most továbblépve ennek a gyógyiszap-
pá történő engedélyezését szeretném elérni, valamint azt, hogy hun-
garikummá minősítsék. Az alginit már nevesítve van, mint Magyar 
Érték, innen már csak egy lépcsőfok, hogy hungarikum legyen. Végül 
van még egy nagy álmom. A mai napig nem tudom elfogadni azt, 
hogy Piliscsabának nincs egy monográfiája a településről.

Akkor ezek szerint nemcsak az alginit, de Piliscsaba is a szíve 
csücske lett?

Én úgy tekintem. Nagyon örülök, hogy befogadott Piliscsaba. Nagyon 
jó barátokra tettem itt szert. Ameddig bírom, szeretnék is tenni a vá-
rosért. Már most kezdem tervezni, hogy hova megyünk a bioklubbal, 
ha vége lesz a járványnak. Ezen a kis csoporton keresztül szeretném 
visszaadni azt a szeretetet és azt a sok jót, amit Piliscsabán kaptam.

OHN

A helyi adókat (telekadó, építményadó, helyi iparűzési adó) 2021. 
március 16-ig, keddig kell megfizetni a piliscsabai lakosoknak az 
önkormányzat kapcsolódó számláira. A 2021. évi helyi adókive-
tésről szóló számlaegyenlegeket (értesítést) február folyamán 
postázták a lakosoknak. A vállalkozók és azon magánszemé-
lyek, akik az elektronikus kapcsolattartást választották, az érte-
sítőt a cég-, illetve ügyfélkapujukba belépve tekinthetik meg. A 
számlaegyenleg-értesítők a 2021. január 31-ei állapotot tükrözik. 
Az ügyfélkapuval rendelkező ügyfelek a saját adófolyó-
számla-egyenlegüket bármikor lekérdezhetik az E-ön-
kormányzati portálon keresztül (ohp-20.asp.lgov.hu/szol-
galtatasok), valamint kezdeményezhetnek elektronikus 
ügyindítást és a felületen akár az adókat is meg tudják fizetni. 
Amennyiben az építmény- és telekadóban bármilyen, az 
adókötelezettséget érintő változás történik, azt a válto-
zást követő 15 napon belül be kell jelenteni a hivatalban. 
A 2020. évre vonatkozó helyi iparűzési adóbevallást 2021. május 
31-ig kell benyújtani. A helyi adók második részletét 2021. szep-
tember 15-ig kell megfizetni.

A szennyvízelhelyezéshez kapcsolódó talajterhelési díjat a 
kibocsátónak kell megállapítania, bevallania és megfizetnie 
(önadózás) március 31-éig. A díj megfizetésére az a kibocsátó 
köteles, akinek a nevére a vízóra be van jelentve. A bevallást az 
önkormányzati adóhatósághoz kell benyújtani az erre rendsze-
resített formanyomtatványon, mely elektronikusan is elérhető az 
E-önkormányzati portálon keresztül.

A gépjárműadóval kapcsolatos adóztatási feladatokat idén már 
nem a helyi önkormányzat, hanem a Nemzeti Adó- és Vám-
hivatal látja el. Az idei gépjárműadóról szóló határozatokat a 
NAV február-március folyamán, postai úton juttatja el a tulajdo-
nosoknak, üzembentartóknak, akiknek a változás kapcsán plusz 
teendőjük nincs. A gépjárműadó első részletét a korábbi években 
megszokott március 15. helyett idén elég április 15-éig befizetni. 
A gépjárműadó befizetésével érdemes várni a határozat átvételé-
ig, mivel abban szerepelnek a pontos információk.

Adózási határidők és változások
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FÜLBELÖVÉS 
CSECSEMŐKORTÓL!

SPORT 

Orrpiercing-belövés, akár 
az Ön otthonában is. 

Szakképzett vagyok, nagy 
tapasztalattal, bizonyít-
vánnyal rendelkezem.

ELÉRHETŐSÉGEM:
06/20-2-568-564

GYÓGYPEDIKŰR, 
MANIKŰR 

SZOLGÁLTATÁSOK 
AKÁR AZ ÖN 

OTTHONÁBAN IS.

Nagy tapasztalattal 
rendelkező lábápoló 

vagyok. 
Keressen bizalommal!

ELÉRHETŐSÉGEM:
06/20-2-568-564

Felnőtt csapatunk a Hidegkúti Tornán készült fel a bajnoki rajtra, 
ahol bronzérmes lett. Ez minden év elején remek alkalom arra, hogy 
fiataljaink bontogassák a szárnyaikat. Miklósvári Géza, a mester 
szerint a csabai szurkolóknak és a foci szerelmeseinek egy újabb 
okuk lesz – ha majd a szabályok engedik – Csaba-meccsre járni, 
mert az alig 16 esztendős Tüske Marci, az utóbbi 10-15 év legígére-

tesebb hazai nevelése, olyan jegyekkel mutatkozott be a felnőttben 
– ugyan bajnokin még nem játszhat –, amivel ritkán találkozni. Ez 
is jelzi, hogy az utánpótlásképzésünkben eredményes, színvonalas 
munka folyik.

Utánpótláscsapata-
ink edzőmeccseken, 
illetve futsalbajnok-
ságokban készül-
nek az igazi bajnoki 
derbikre. Triff Feri 
U15-ös fiai Újpes-
ten meccseltek az 
UTE-val, ráadásul 
győztesen tértek 
haza. Csima Gyuri 
U11-es focistái je-
lenleg a második 
helyen állnak a cso-
portjukban, nagy 

eséllyel hamarosan kiharcolhatják a továbbjutást a nyolcaddöntőbe.

Leánycsapatunk is megkezdi márciusban a pontvadászatot. Nincs 
könnyű dolguk, hiszen legjobbunk, Palovics Heni Dorogra távozott, 
így már létszámban is az éppen megvagyunk állapotába kerültünk, 
és kívánatos lenne a több mint elég kategóriába soroltatni. Tehát, 
lányok, gyertek focizni!

Hajrá Csaba! 

Gáspár Zsolt

Figyelem, 
indul a pontvadászat!

AJTÓ, ABLAK

Műanyag, fém nyílászárók, MARTOM bejárati
ajtók, beltéri ajtók, redőnyök, rovarhálók,

kül- és beltéri árnyékolók, tetőablakok

3 MILLIÓS ÁLLAMI TÁMOGATÁS 
NYÍLÁSZÁRÓ CSERÉRE

Rövid határidő, kedvező ár! 

KÉRJE INGYENES AJÁNLATUNKAT!
Solymár, Ibolya utca 18. • Tel: 06 20 320 93 99

E-mail: pevdi@pevdi.hu • www.pevdi.hu

Előzetes időpont-egyeztetést követően!

DUGULÁSELHÁRÍTÁS

0–24
BONTÁS NÉLKÜL

✔ VÍZVEZETÉK-SZERELÉS
✔ CSATORNAKIÉPÍTÉS
✔ CSŐ- ÉS
  CSATORNATÖRÉS-
  JAVÍTÁS

+36-70/624-20-81

Gabó
duguláselhárítás

PILISCSABAI POLGÁR
Felelős kiadó: Piliscsaba Város Önkormányzata 
XXXI. évfolyam, 3. szám
Főszerkesztő: Sólyom Ágnes
Munkatársak: Gyarmati Lilla, Komáromi-B. Hajnalka, 
Kovács Ildikó, Lichtneckert Eszter
Elérhetőségeink: piliscsabai.polgar@gmail.com, +36 70 866 3289
Az áprilisi szám lapzártája: március 12.
A szerkesztőség fenntartja a beérkezett nyersanyagok szerkesztési jogát, kéziratot nem 
tartunk meg és nem küldünk vissza. Az újságban megjelenő hirdetések valóságtartalmáért 
felelősséget nem vállalunk.
A Piliscsabai Polgár havonta 2800 példányban, ingyenesen jelenik meg.
Tördelés, nyomdai előkészítés: Szima Norbert
Nyomda: Virtuóz Kiadó és Nyomdaipari Kft.
Hirdetésfelvétel az áprilisi számba: március 12.

HIRDETÉSFELVÉTEL:
piliscsabai.polgar@gmail.com

+36 70 866 3289

Szélesség × magasság

1/1 184 mm × 262 mm 48 000 Ft

1/2 184 mm × 128 mm 24 000 Ft

1/4 90 mm × 128 mm 12 000 Ft

1/8 90 mm × 62 mm 6 000 Ft

1/16 43 mm × 62 mm 3 000 Ft

HIRDETÉSEK




